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دوره مبارزه با پولشویی در بیمه تعاون برگزار شد
و  آگاهی و دانش کارکنان  افزایش سطح  با هدف  با پولشویی  دوره مبارزه 
همچنین ارتقای توانمندی کارکنان مشمول قانون مبارزه با پولشویی و 

تامین مالی تروریسم برگزار گردید. 
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، در راستای الزام قانونی برای 
شرکت های بیمه مانند سایر نهادهای مالی و نیز رسالت شرکت 
بیمه تعاون مبنی بر ارائه خدمات سالم و با کیفیت دوره مبارزه با 
پولشویی در سه سطح کارشناسان شعب، مدیران شعب وروسای 
ادارات ومعاونین و نیز معاونین مدیران و در سطح مدیران به مدت 
8 ساعت برای هرکدام از سطوح مورد نظر در سال جاری از شهریور ماه 
آغاز و با اعلام به مرکز اطلاعات مالی و نیز هماهنگی با مدیریت مبارزه با 
پولشویی بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران برگزارگردید. در این دوره آموزشی که با حضور کارکنان 
و مدیران ستادی و تدریس جناب آقای دکتر محمود گنج بخش عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی 
برگزار گردید آموزش های مصوب سرفصل و درسنامه مرکز اطلاعات مالی وزارت امور اقتصاد ودارایی 
وقانون مبارزه با پولشویی ونیز آئین نامه اجرائی ماده 14 الحاقی قانون مبارزه با پولشویی مطالب مورد 
تدریس قرارگرفت و کارکنان افراد مشمول در سطح مقدماتی با مباحث مورد نیاز این بخش آشنا شدند. 
راشد رستمیان رئیس اداره بازرسی و مبارزه با پولشویی بیمه تعاون ضمن اشاره به اهمیت مبارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم درصنعت بیمه در خصوص اهمیت برگزاری این دوره بیان کرد: این 
دوره آموزشی با هدف ارتقاء سطح دانش همکاران در این بخش و درمبارزه با پولشویی و تامین مالی 
تروریسم و در راستای الزام قانونی و رسالت شرکت برگزار گردید و مباحث کلیدی این بخش در صنعت 
بیمه همگام با استانداردهای داخلی و روز دنیا مورد آموزش وبررسی قرار گرفت.  وی در ادامه افزود: 
تلاش خواهیم نمود این دوره ها را با توجه به برنامه ریزی انجام شده در سطح نمایندگان و شبکه فروش 
نیز برگزار نمائیم. گفتنی است آزمون تخصصی این دوره برگزار و به شرکت کنندگانی که موفق به قبولی 

شوند گواهی حضور در دوره ارائه خواهد شد.

دکتر حسینی در همایش چشم انداز خسارت صفر عنوان کرد:  رشد ۱۰ برابری ساخت و ساز در مجموعه بانک مسکن
مدیرعامل بانک مسکن در همایش »چشم انداز خسارت صفر در فرایند ساخت«، با اشاره به ظرفیت های بالای بانک مسکن به 

بیان انتظارات و هدف گذاری در ساخت وساز مسکن باکیفیت و ایمن توسط این مجموعه پرداخت. 
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ دکتر سیدعباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن در این همایش با اشاره 
به ظرفیت های موجود در مجموعه بانک مسکن، گفت: در تلاشیم با برنامه ریزی در حوزه مسکن، فراتر از وضع موجود 

عمل کنیم.
وی خطاب به مدیران عامل شرکت های تابعه با بیان انتظار خود از رشد 10 برابری ساخت و ساز مسکن باکیفیت در 
مجموعه بانک گفت: رضایتمندی خود را تا جایی که شایسته نام بانک است ارتقا دهید چرا که انتظارات از این مجموعه 

و ظرفیت های آن بالاست.
دکتر حسینی با اشاره به محورهای اصلی این همایش بر ضرورت توجه بیشتر به جامعه هدف و لزوم فرهنگ سازی و 

آموزش عوامل اجرایی پروژه ها و دغدغه مندی در موضوع HSE تاکید کرد.
وی ادامه داد: مجموعه بانک مسکن نباید دغدغه قوانین داشته باشد و باید در صورت نیاز به تدوین استانداردهای داخلی خود متناسب با ایمنی 
ساخت اقدام کند. اخذ تاییدیه های ایمنی و انجام الزامات آتشنشانی برای ساختمان های برند بانک مسکن الزامی است و دستوالعمل های مرتبط باید مد 

نظر قرار گیرد.
مدیرعامل بانک مسکن افزود: HSE باید در ساختار سازمانی ما جایگاه مناسبی پیدا کند و در صورت نیاز به ارتقای این جایگاه پرداخته شود. صرف 

هرگونه هزینه در ایمن سازی ساخت سرمایه گذاری و بهره برداری از ابزار و فناوری روز در این فرایند لازم است.
دکتر حسینی با تاکید بر رعایت استاندارهای HSE گفت: انجام این مهم زمانی میسر خواهد بود که الزام آن را باور کنیم و رعایت آن برای ما ارزشمند 
باشد تا بتوانیم علاوه بر آرامش مردم شریف به عنوان جامعه هدف، از نیروهای انسانی خود در مسیر توسعه ساخت و ساز کشور حفاظت و صیانت 

کنیم.
در  بانک  این  موفقیت مجموعه  در  رکن مهم  عنوان سه  به  را  بالا  اجرایی  قدرت  و  اراده خوب، حس خوب  داشتن  تداوم  و  بانک حفظ  مدیرعامل 

هدف گذاری های صورت گرفته مهم قلمداد کرد.
دکتر حسینی در حاشیه این همایش، از خانواده شهید آتش نشان »قریب رضا دارابی« از فرماندهان آتش نشانی تهران که در سانحه آتش سوزی 
ساختمان دراسفندماه سال گذشته به درجه رفیع شهادت نایل آمد تجلیل به عمل آورد و به پاس خدمات ارزشمند این شهید، دستور افتتاح حساب 

قرض الحسنه به ارزش 500 میلیون ریال را برای فرزند وی صادر کرد.
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قدردانی از برترین های فروش 
طرح شوکا بیمه البرز

از روسای شعب و نمایندگان برتر فروش طرح 
شوکا بیمه البرز قدردانی شد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
البز در آیینی با حضور مدیرعامل و اعضای هیات 
مدیره این شرکت از روسای شعب و نمایندگان 
برتر فروش بیمه نامه شوکا در نیمه اول سال 

جاری قدردانی شد.
این همایش به میزبانی  مجمتع خدمات بیمه 
ای شیراز برگزار و در آن 24 نماینده و 5 شعبه 

برتر فروش معرفی شدند.
مجتبی  مدیرعامل،  میرقائد  رضایی  موسی 
هیات  عضو  دو  عزیزی  غلامرضا  و  گل  قمری 

مدیره بیمه البرز سخنرانان این آیین بودند.
با هدف  برتر  نمایندگان  آیین،  این  پایان  در 
یک  قالب  در  خود  تجربیات  و  دانش  انتقال 
نشست تخصصی به بیان عوامل موفقیت خود 

پرداختند.
علی  رزمگیر،  کیومرث  گلدانی،  جواد 
مجتبی  سید  و  بهاری  تقی  میرزائی،محمد 
میرفضلی بترتیب 5 بعنوان 5 شعبه برتر کشور 

اعلام شدند.
 اسامی نمایندگان برتر نیز بدین ترتیب است:
مینا رفیعی کهمین ، فرزاد جهاندیده ، سمیه 
برزگری، مریم فریدون اصفهانی ، امیرحسین 
ادریسی ، سارا ضیاء الدینی ، زهرا رضائی اشنی، 
امیر  آزاد،  موحدی  داود  نیک،  اصغری  مژگان 
بادی، صفورا قربانی اشترجانی، سمیرا دودانگه، 
راغبیان،  وحیدرضا  چاشمی،  محمداحمدیان 
مصطفی زندیان، مجید داودیان ، ملیحه آوخ، 
ابوالفضل داودی نژاد، علیرضا میرزایی ، علیرضا 
معروفی ، طاهره واحدی ، محسن محسنی پور، 

هستی صلاحی راد، محمدعلی جعفری

برگزاری نهمین همایش بین المللی 
شمس و مولانا با حمایت بیمه ملت

 همایش بین المللی شمس و مولانا، با حمایت 
و  مسئولان  از  جمعی  با حضور  و  ملت  بیمه 
شخصیت های فرهنگی ایرانی و خارجی در بارگاه 

شمس تبریزی در شهرستان خوی برگزار شد.
 به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، همایش 
بین المللی شمس و مولانا، با حمایت بیمه ملت 
استاندار  معتمدیان،  با حضور محمدصادق  و 
آذربایجان غربی، عادل نجف زاده نماینده مردم 
مرتضی  اسلامی،  شورای  مجلس  در  خوی 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل  صفری 
اساتید،  و  شهرستانی  و  استان  صنایع دستی 
 ۷ گذشته  روز  دوست داران،  و  علاقه مندان 
کار خود  به  تبریزی،  بارگاه شمس  مهرماه در 

پایان داد.
معتمدیان  محمدصادق  مراسم،  این  در 
استاندار آذربایجان غربی  این همایش را سرآغاز 
تحولی بنیادین در حوزه های عرفانی، فلسفی، 
و  دانسته  اعتقادی  و  فرهنگی  ادبی،  کلامی، 
افزود: با توجه به وابستگی ادیبان ملل مختلف 
به حوزه معرفت، نقش معنوی و عرفانی شمس 
و مولانا نیز در خلق آثار فاخری چون مثنوی 
معنوی، دیوان شمس و فیه مافیه آشکار است.

وی با اشاره به اینکه بیش از هشتصد سال از 
پایان زندگی شمس تبریزی می گذرد، خاطرنشان 
کرد: جهان هر روز بیش از گذشته تشنه معارف 
معنوی بوده و آثار شمس و مولانا در غرب و 
شرق عالم به بیشتر زبان ها ترجمه و در مقیاسی 

وسیع منتشر شده است.
و  شمس  اندیشه  آذربایجان غربی  استاندار 
به  ملت ها  پیونددهنده  و  تفاهم  رمز  را  مولانا 
است  شایسته  افزود:  و  کرده  قلمداد  یکدیگر 
که این ظرفیتِ عظیم فرهنگ و معرفت  بیشتر 

معرفی شود.
معتمدیان همچنین با معرفی شهر خوی به 
عنوان سرزمینی که شمس تبریزی در آن آرمیده 
و نقش بسزایی در صدور فرهنگ داشته، تصریح 
کرد: سزاوار است شهر خوی به عنوان شناسنامه 
آرامگاه  و  معرفی  جهانیان  به  اسلامی  عرفان 
شمس تبریزی در این شهر در شمار مراکز مهم 

فرهنگی ایران اسلامی شناخته شود.
مولانا،  و  بین المللی شمس  همایش  نهمین 
ادیب  دو  این  بزرگداشت  سالروز  با  همزمان 
تولیت  با همکاری موسسه  و شاعر کشورمان 
و  انسانی  علوم  پژوهشگاه  تبریزی،  شمس 
پژوهشی حکمت  موسسه  فرهنگی،  مطالعات 
بیمه ملت، در  با حمایت شرکت  و  فلسفه  و 

درالقرار شمس خوی به مدت 2 روز برگزار شد.
در این همایش 18۷ مقاله به دبیرخانه همایش 
ارسال شده بود که 25 مقاله برای داوری انتخاب 
شده است که 2 مقاله برای ارائه، و بقیه برای 

چاپ انتخاب شده اند.
همچنین در حاشیه برگزاری این همایش، از 

تمبرینه طلای شمس و مولانا رونمایی شد.

مدیرعامل شرکت بیمه دی در شورای 
مدیران این شرکت عنوان کر د

با تکیه بر دانش و مهارت به سمت 
فروش با کیفیت حرکت می کنیم

شورای مدیران شرکت بیمه دی با محوریت 
بررسی برنامه عملیاتی مدیران، برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل؛ طی 
این جلسه مدیریت برنامه ریزی با ارائه گزارشی 
از برنامه عملیاتی و درصد پیشرفت هر معاونت 
آن  پایش  به  مجموعه،  زیر  های  مدیریت  و 
پرداخت و درصد تحقق و انحراف از برنامه های 
تعیین شده را بیان کرد. طاهر موهبتی مدیرعامل 
شرکت بیمه دی نیز با تاکید بر برنامه محوری 
اظهار کرد: تمامی ارکان شرکت باید هم و غم 
خود را برای تحقق این برنامه ها، بدون انحراف و 

در موعد مقرر بگذارند.
دی  بیمه  شرکت  مدیرعامل  موهبتی  طاهر 
در این جلسه با تأکید بر نیروی انسانی کارآمد 
گفت: امروزه مهم ترین مقوله، دانش و مهارت 
است. دانشی که دائماً در حال به روز رسانی و 
پایش باشد، چرا که سرعت علم امروز به نحوی 
است که عدم به روزرسانی مساوی با از دست 

دادن بازارها و عرصه های جدید دانش است.
بررسی وضعیت  بیمه دی ضمن  مدیرعامل 
تحقق فروش مورد انتظار شرکت در شش ماهه 
ابتدای سال جاری اظهارداشت: نباید صرفاً بر 
نامه های صادره  بیمه  تعداد  و  کمیت فروش 
اکتفا کنیم. فروش سنجیده و با کیفیت، با در 
نظر گرفتن ضریب خسارت، می تواند حرکت 
بر مسیر برنامه های تدوین شده و اهداف مورد 
انتظار را تسهیل بخشد. در حاشیه این نشست 
همچنین حکم محمود طاهریان به عنوان مشاور 
اداره کل حراست به ایشان  عالی و سرپرست 
تقدیم شد و از سید مصطفی یاسینی نیز که 
پیش از این عهده دار این سمت بود و اکنون 
در شرف بازنشستگی قرار گرفته است، تقدیر 
به عمل آمد. در پایان این نشست نیز مدیران 
شرکت بیمه دی نقطه نظرات خود در خصوص 
برنامه ارزیابی عملکرد شرکت را ارائه داده و به 

بحث و گفت و گو پرداختند.

طلب گندمکاران تا پایان مهر صفر 
می شود

در حالی که قرار بود تا پایان شهریور ماه همه 
و  پرداخت  کامل  طور  به  گندمکاران  مطالبات 
بدهی دولت به کشاورزان گندمکار صفر شود 
اما آن طور که مسئولان وعده داده اند این تسویه 

حساب تا پایان مهرماه انجام خواهد شد. 
به گزارش ایسنا، چندی پیش عطالله هاشمی 
- رئیس بنیاد ملی گندمکاران - اعلام کرد که در 
تبصره 2 قانون خرید تضمینی صراحتا آمده که 
گندم  گرفتن  تحویل  از  بعد  دولت 24 ساعت 
به  را  گندم  بهای  است  موظف  کشاورزان  از 
آنها  پرداخت کند. همچنین در تبصره ۳ این 
قانون نیز آمده است که اگر  خلل و تاخیری 
در پرداخت انجام شد باید بر پایه سود میان 
مدت اعلام شده از طرف بانک مرکزی جریمه 
پرداخت شود. وی  در ادامه افزود که تاکنون 
از 155 همت بهای گندم خریداری شده توسط 
دولت 110 همت پرداخت شده و در حال حاضر 
کشاورزان 45 همت طلبکار هستند.بنابر گفته 
رئیس بنیاد ملی گندمکاران در آخرین جلسه ای 
که با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه و 
وزیر اقتصاد در شورای قیمت گذاری برگزار شد، 
پایان شهریورماه تسویه  تا  قول دادند حداکثر 
حساب کلی انجام شود.صحبت های رئیس بنیاد 
ملی گندمکاران در حالیست که با وجود گذشت 
۹ روز از مهرماه هنوز خبری از پرداخت مطالبات 

باقی مانده گندمکاران نیست.
برنامه  سازمان  رئیس   - منظور  داود  البته 
دولت  هیات  مهرماه   5 جلسه  در   - بودجه  و 
توضیح  خبرنگاران  به  تاخیر  این  چرایی  درباره 
داد و گفت که قول داده بودیم تا آخر شهریور 
جابه جایی  برای  مجوزهایی  ولی  کنیم،  تسویه 
منابع و بودجه گرفتیم تا منابع را جابه جا شود 
بنابراین تا آخر مهرماه تمام مطالبات پرداخت 
خواهد شد. برای تاخیر در تحقق وعده هم از 
گندمکاران عذرخواهی می کنیم. حال باید دید 
وعده مسئولان مربوطه در موعد مقرر عملیاتی 

و تمام مطالبات گندمکاران پرداخت می شود ؟

در همین حال رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: خروج سیمان و فولاد از بورس کالا منتفی شده 
و قرار است با نهادهایی که به این دو صنعت انتقاد 
دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات برگزار شود. به 
گزارش ایسنا، مجید عشقی در خصوص نگرانی های 
مربوط به خروج سیمان و فولاد از بورس کالا گفت: 
معامله کالاها در بورس کالا بر اساس قوانین و مقرراتی 
بوده که دولت های مختلف وضع کرده اند. بررسی های 
کارشناسی نشان می دهد خروج این محصولات از بورس 
کالا می تواند بازار این محصولات را متلاطم کند؛ از این 
رو تصمیمی در این خصوص گرفته نشده و موضوع 

خروج این محصولات از بورس کالا منتفی است.
از  برخی  به  انتقاداتی  عده ای  البته  داد:  ادامه  وی 
فرآیندها دارند و توصیه کرده ایم در جلسات کارشناسی 
اگر ایرادی به عرضه ها مطرح است مورد بررسی قرار 
گرفته و برطرف شود.  اگر ایرادی در نحوه تعیین قیمت 
پایه وجود دارد نیز باید با همکاری دستگاه های ذی ربط، 
گاهی شورای رقابت، ستاد تنظیم بازار یا وزارت صمت 
برطرف شود. ایراداتی که مطرح می شود بعضا به علت 
نبود آشنایی این دوستان با مکانیزم های بازار سرمایه 
بورس  از  محصولات  این  خروج  و  کالاست  بورس  و 
زد. خواهد  دامن  بازارها  بیشتر  التهاب  به  قطعا   کالا 
وی افزود: مانده دارایی صندوق های سهامی از 45 هزار 
میلیارد تومان به بالای 100 هزار میلیارد تومان رسیده؛ 
هزار   45 از  نیز  سبدگردان ها  مدیریت  تحت  دارایی 
میلیارد تومان به بالای 100 هزار میلیارد تومان رسیده 
و این نشان دهنده آن است که نقش نهادهای مالی 
در بازار سرمایه در حال افزایش است. ما انحصارها را 
شکستیم و قفل مجوز صدور نهادهای مالی شکسته 
شد. در دو سال گذشته بالغ بر 10 مجوز کارگزاری صادر 
از طریق درگاه ملی صدور  این مجوزها  شده و همه 
مجوزها صادر شده است. سازمان بورس به عنوان یکی 
از سازمان های پیشگام در این حوزه، صدور مجوزها را 

به این درگاه منتقل کرده است.
سود  پرداخت  درباره  بورس  سازمان  رئیس 
سهامداران از طریق سجام گفت: در دو سال گذشته 
تلاش شد سودی که در مجامع شرکت ها پرداخت 
پرداخت شود.  توسط سامانه سجام  کلا  می شود، 
سود  جاری  سال  در  شدند  ملزم  شرکت ها  تمام 
زمان مندی  برنامه  اساس  بر  را  سهامداران  تمامی 
از  از طریق سامانه سجام پرداخت کنند. بیش  و 
50 هزار میلیارد تومان سود به این روش پرداخت 
شد.عشقی افزود: اتفاق دیگر این بود که سالیان 
سال سودهایی در مجامع تقسیم شده، اما به بهانه 
دسترسی نداشتن به مشخصات سهامداران توزیع 
نشده بود، به حساب سهامداران واریز شود. سال 
گذشته بالغ بر ۳۶ میلیون نفر سود رسوبی شرکت ها 
را دریافت کردند. امسال هم حدود 12 میلیون نفر 
سود رسوبی دریافت کردند. شاید این سودها اعداد 
ناچیزی بود، اما جمع سودهای رسوبی مبلغ قابل 
توجهی بود که این مورد را به عنوان حق الناسی که به 

گردن شرکت ها بود تعیین تکلیف کردیم.
وی درخصوص صندوق های بازنشستگی تکمیلی نیز 
گفت: ما یک سری صندوق های بازنشستگی اجباری 
داریم که تامین اجتماعی یا سایر نهادها و دستگاه های 
داده اند؛  تشکیل  کارگران  و  کارمندان  برای  اجرایی، 
ولی فارغ از این صندوق های بازنشستگی اجباری، ما 
بر  که  کرده ایم  تعریف  تکمیلی  بازنشستگی  صندوق 
بهادار تحت نظارت سازمان  اوراق  بازار  قانون  اساس 
بورس فعالیت داشته و مقررات آن ها هم توسط سازمان 

بورس تدوین شده است.
نرخ بهره بانکی به بالاترین سطح خود از سال ۹4 رسید

اما طبق آخرین آمار ها نرخ بهره بین بانکی در هفته 
منتهی به 5 مهر با 11 صدم درصد افزایش به 2۳.80 

درصد رسیده که بالاترین نرخ از سال ۹4 تاکنون است.  
در این میان همایون دارابی در گفت وگو با اقتصاد 
24 با بیان اینکه معامله گران در انتظار تغییر شرایط 
ما یک  بهره هستند، می گوید: »اصولا  نرخ  در مورد 
الاکلنگی در بازار داریم. اگر شما نرخ بهره را بالا ببرید، 
بازار ها با افت مواجه می شوند و عملا شرایط مناسبی را 

در بازار ها شاهد نخواهیم بود.«
وی می افزاید: »حالا هم در شرایطی که بازار همچنان 
با کمبود شدید نقدینگی مواجه است، اوج گرفتن مجدد 
نرخ بهره بین بانکی به بالاترین سطح در سال جاری 
رسیده و باعث شده بازار منابع کافی در اختیار نداشته 
فعالیت های  همه  در  رکود  سبب  عامل  این  باشد. 
اقتصادی در کشور شده و می تواند برای همه آسیب 

زا باشد«.
واقع  در   )Interbank Rate( بانک  بهره  نرخ 
کوتاه مدت  وام های  بر  شده  اعمال  سود  نرخ  به 
بین بانک ها اشاره می کند. اگر بانکی دچار کسری 
نقدینگی شود، باید از طریق وام گرفتن آن را جبران 
کند تا به حالت تعادل برسد، برای اینکه بانک ها برای 
حل این مشکل به بانک مرکزی نیاز نداشته باشند، 
بازاری را به نام بازار بین بانکی تشکیل داده اند که در 
آن به یکدیگر وام دهند. وام دهی بانک ها به یکدیگر 
بر مبنای یک نرخ سودی است که به آن نرخ سود 

بین بانکی گفته می شود.
انفعال سازمان بورس در برابر سمپاشی ها علیه بازار 

سرمایه
مهرزاد منتظری نیز در واکاوی دلایل این وضعیت 
با نگاهی به تجربه بازار سهام در سال ۹۹ می گوید: 
سنوات  طی  سرمایه  بازار  که  صدمه ای  »بیشترین 
گذشته و در حال حاضر دیده مبنی بر این است که 

زمانی که دولت یا مقام قانونگذار تصمیمات متناقض، 
متفاوت و متلاطم اتخاذ می کند، معمولا بازار سرمایه 
را دچار اسیب می کند. همانطور که در سال ۹۹ منشا 
اصلی تغییرات در بازار سرمایه فعل و انفعالاتی بود 
که با فراخوان دولت و تصمیات نامناسب اتفاق افتاد؛ 
تصمیماتی، چون عرضه اوراق بیش از اندازه یا تامین 

مالی دولت«.
به گفته این کارشناس در حال حاضر نیز بیشترین 
صدمه را بازار سرمایه می  بیند که دچار رکود شده و 
به نوعی با یک برنامه ریزی در شرف تخریب از سوی 
مسوولان روبه روست. حتی مسئولانی در سطح مجمع 
تشخیص مصلحت که مرتبا علیه بورس و سازوکار بازار 

سرمایه سمپاشی می کنند.
انفعال سازمان بورس به عنوان  از  انتقاد  او ضمن 
نهاد ناظر در واکنش به این اظهارنظر ها به اقتصاد 24 
می گوید: »اگر کسی تبلیغاتی بکند، چه به نفع و چه به 
ضرر سهم و شرکت به خصوصی، سازمان بورس نه تنها 
باید تذکر دهد بلکه باید برخورد کند. با حاکمیت چنین 
فضایی قابلیت پیش بینی آینده بازار نیز الان متاسفانه 

وجود ندارد«.
خروج سیمان و فولاد از بورس کالا صرفا در 

صلاحیت شورای عالی بورس است
در روز های اخیر اظهارات وزیر مسکن در خصوص 
خروج سیمان و فولاد از بورس کالا به بهانه نهضت 
کاهش قیمت مسکن جنجال زیادی به پا کرده و حتی 
سبب سقوط سنگین نماینده انبوه سازان در بورس کالا 
شد. این ادعا ها در حالی است که طبق قانون مستند به 
اصل 85 قانون اساسی و ماده 18 قانون توسعه ابزار ها 
و ماده 2 قانون بازار اوراق بهادار دولت صلاحیت خروج 
کالا از بورس کالا را نداشته و خروج سیمان و فولاد از 

بورس کالا صرفا در صلاحیت شورای عالی بورس است. 
در صورت تصویب مصوبات مغایر با قانون این موضوع 

در دیوان عدالت اداری قابل ابطال خواهد بود.
خروج سیمان و فولاد از بورس کالا در حالی از سوی 
دولت مطرح می شود که به گفته کارشناسان فساد های 
گسترده ای به دنبال دارد و در نهایت به گفته همایون 
دارابی به بازار سهام ضربه خواهد زد. او در این باره 
به اقتصاد 24 می گوید: »خروج کالا از بورس مسئله 
پیچیده ای است. ما می دانیم بدل و جایگزین بورس کالا 
فساد و رانت و امضا های طلایی است، اما امیدواریم 
دولت عقلانیت به خرج دهد و مثل دولت قبل که در 
مقابل تلاش هایی که برای خروج فولاد و پتروشیمی از 
بورس کالا صورت می گرفت ایستاد، در این مورد نیز تن 

به این قضیه ندهد«.
دارابی در ادامه با اشاره به برملا شدن پرونده هایی 
که چنین  می کند  عنوان  مبارکه  فولاد  فساد  چون 
تصمیمی در نهایت به ضرر خود دولت است و رای 

دهندگان این دولت را ناامید خواهد کرد.
چشم انتظار گزارش های ۶ ماهه شرکت ها

حالا در شرایطی که بورس در رکود طولانی مدتی 
انتظار سیگنال های  به سر می برد و فعالان چشم 
گزارش های  آیا  هستند،  بازار  رشد  بر  تاثیرگذار 
باشد؟  بخش  نجات  می تواند  شرکت ها  ماهه   ۶
همایون دارابی در این باره نظر مثبتی دارد. وضعیت 
سودآوری شرکت ها در حالی سیگنال مثبتی برای 
این کارشناس  به گفته  بود که  بازار سهام خواهد 
برای تحلیلگران نیز فرصتی را فراهم می آورد که برای 
اصلاح پرتفویشان مطابق گزارش ها عمل کنند. حالا 
باید منتظر بود و دید که با انتشار این گزارش ها چه 

شرایطی قرار است برای بازار سرمایه رقم بخورد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: در سال میلادی گذشته حجم 
ناخالص  تولید  درصد  چهل  حدود  ایران  داخلی  ناخالص  تولید 
داخلی عربستان و ترکیه بوده که این امر اهمیت نکات اقتصادی 
به سیاست ها را نشان می دهد.حسین سلاح ورزی که در اجلاس 
سخن  مشهد  در  کشور  سراسر  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات 
می گفت، اضافه کرد: ما در سال ٢٠٢٢ حدود ٣٨٩ میلیارد دلار 
تولید ناخالص داخلی داشتیم در حالی که این ارقام برای عربستان و 

ترکیه به ١١٠٠ و ٩٠۶ میلیارد دلار می رسد.
وی گفت: همه ی بررسی ها نشان می دهد راه نجات ایران افزایش 
تولید رقابت پذیر است اما می بینید که این هدف در سیاست ها 
گم شده است.این فعال اقتصادی با اشاره به اینکه اهمیت کسری 
بودجه دولت از سوی اعضای اتاق درک می شود ، گفت: برای تحقق 
این هدف دولت لازم است به اجرای سیاست تنش زدایی سرعت 
بخشیده و با افزایش درآمدهای نفتی، عایدات را در بخش تولید 

رقابت پذیر سرمایه گذاری کند.
خبر مهم درباره اف ای تی اف

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: ما اخبار غیررسمی درباره پذیرفته 

جدی تر  مذاکرات  امکان  همزمان   ، شنیده ایم  اف ای تی اف  شدن 
می کنند  سعی  سیاستگذاران  هم  باز  اما  دارد  وجود  اقتصاد  در 
محدودیت های واقعی بر سر راه فعالیت های اقتصادی ایجاد کنند 

که نسبت به آن هشدار می دهم.
حمله به نهادهای بازارساز 

وی با اشاره به اینکه در روزهای اخیر به اسم کنترل تورم شاهد 
حمله به نهادهای بازارساز هستیم، گفت: تعطیلی بورس کالا و 
بورس و خروج کالاها از بورس کالا متضمن کاهش تورم نیست.تورم 

در شرایطی کنترل می شود که ماشین تولید تورم خاموش شود.
سلاح ورزی اضافه کرد: در حقیقت با حذف ساختار بورس شاهد 
بازگشت نظام قیمت دستوری هستیم که در میان مدت انگیزه 
تولید را از میان می برد. وی به تدوین چراغ خاموش بودجه ١4٠٣ 
اشاره کرد و گفت: در تدوین بودجه سال آینده هیچ نظری از بخش 

خصوصی اخذ نشده است.
رئیس اتاق بازرگانی ایران تاکیدکرد: در نهایت بگویم اگر تحریم 
دست  این  نشد؛  منجر  ایران  اقتصاد  فروپاشی  به  ظالمانه  های 

اقدامات اقتصاد را زمین گیر خواهد کرد.

افزایش قیمت نفت و وضعیت بازار های طلا و ارز هم به داد بورس نرسید

انفعال سازمان بورس در برابر سمپاشی ها 
رکود معاملاتی در بازار سرمایه به هفته دوم مهرماه نیز رسید و شاخص کل، با افت نسبتا شدید 1۳ هزار و 400 واحدی که معادل 0.۶4 درصد این شاخص 
است، در سطح دو میلیون و 84 هزار واحدی ایستاد، روندی که »همایون دارابی« و »مهرزاد منتظری« کارشناسان بازار سرمایه در گفتگو با اقتصاد 24 آن 
را تایید کرده و به بررسی ابعاد آن پرداختند. حالا اگرچه اخباری همچون افزایش قیمت نفت تا نرخ 100 دلار و وضعیت بازار های موازی همچون طلا و ارز 
بازار آزاد می توانستند سیگنال های مهمی برای بازار سهام در آغاز هفته جاری باشند، اما به عقیده کارشناسان افزایش نرخ بهره بانکی و تصمیمات متناقض 

سیاست گذار دو عاملی هستند که بورس را تحت تاثیر خود قرار داده است.

خبر مهم رئیس اتاق ایران درباره  fatfهشدار نسبت به حمله به نهادهای بازارساز

ما می دانیم بدل 
و جایگزین 
بورس کالا 

فساد و رانت 
و امضا های 

طلایی است، 
اما امیدواریم 

دولت عقلانیت 
به خرج دهد و 
مثل دولت قبل 

که در مقابل 
تلاش هایی 

که برای 
خروج فولاد 
و پتروشیمی 

از بورس 
کالا صورت 

می گرفت 
ایستاد


